



Department of Social Work

社會工作學系

Comments of the overseas advisor

This is an excellent doctoral thesis with the following strengths.

a. This study is original with significant academic and professional contribution to social work practice for children with attention deficit hyperactivity disorder (ADHD) in Kazakhstan and for advocacy of change in educational policy for these children with special learning needs.

b. The literature review on children with ADHD, social rejection of these children, risk and protective factors associated with social rejection of these children by peer at school was comprehensive and updated. Most importantly the student was capable to identify the knowledge gap on the basis of which to develop her research.

c. The method adopted was in line with the research objectives. The chapter on the methodology indicated that the student was well-equipped with research knowledge in carrying out this research.

d. The overseas supervisor was particularly impressed by the results of the study. The results were systematically presented. The student had demonstrated sound knowledge of statistical analysis including the bi-variate and multiple variate analyses.

e. Discussion was well-written; both the implications of this study for policy advocacy for children of ADHD in Kazakhstan and for social work practice for these children and their parents were thoughtful and insightful.

However, since the overseas supervisor has limited knowledge about Kazakhstan and Almaty, I recommend the student to briefly describe Almaty, the site of the study under the chapter of methodology. Recommendations for future study should be added at the end of the discussion. Lastly I suggest the student to add "in Kazakhstan" at the end of the title of the thesis.

I strongly recommend your university to award the student with a doctoral degree because the scholastic standard of Aigul's thesis is high. The publication of Miss Aigul Mustafina's study in the internationally refereed journal has indicated that her academic standard is comparable to the international standard.

Joyce Ma, Ph.D.,
Professor
Department of Social Work
The Chinese University of Hong Kong
April 20, 2022.



КИТАЙСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ ГОНКОНГА

Гонконг Тел: (852) 3943 7505 Факс: (852)2603 5018 email:socialwork@cuhk.edu.hk

www: www.cuhk.edu.hk/swk

Департамент социальной работы

Отзыв зарубежного научного консультанта

Это отличная докторская диссертация со следующими сильными сторонами.

- a. Данное исследование является оригинальным и вносит значительный академический и профессиональный вклад в практику социальной работы с детьми с синдромом дефицита внимания и гиперактивности (СДВГ) в Казахстане, а также в продвижение изменений образовательной политики в отношении этих детей с особыми потребностями в обучении.
- b. Обзор литературы о детях с СДВГ, социальном отвержении этих детей, рисках и защитных факторах, связанных с социальным отвержением этих детей сверстниками в школе, был всесторонним и обновленным. Самое главное, докторант была способна выявить пробел в знаниях, на основе которого было разработано ее исследование.
- c. Использованный метод соответствовал целям исследования. В главе, посвященной методологии, демонстрирует, что докторант хорошо владеет исследовательскими знаниями при проведении этого исследования.
- d. Результаты исследования произвели особое впечатление на зарубежного научного консультанта. Результаты были систематизированы. Студент продемонстрировал глубокие знания статистического анализа, включая двухвариантный и многовариантный анализы.
- e. Аналитическая часть была хорошо написана; выводы вдумчивые и пронизательные, могут быть использованы для адоптивного формирования политики в отношении детей с СДВГ в Казахстане, так и для практики социальной работы с этими детьми и их родителями.

Однако, поскольку зарубежный научный консультант имеет ограниченные знания о Казахстане и Алматы, я рекомендую студенту кратко описать Алматы, место проведения исследования, в главе о методологии. Рекомендации для будущего исследования должны быть добавлены в конце обсуждения. Наконец, я предлагаю студенту добавить «в Казахстане» в конце названия диссертации.

Я настоятельно рекомендую диссертационную работу Айгуль Мустафиной к защите. Айгуль Мустафина заслуживает присуждения докторской степени, так как академический стандарт диссертации Айгуль высок. Публикация исследования Айгуль Мустафиной в международном индексируемом журнале показала, что ее академический уровень сопоставим с международным стандартом.

Джойс Ма, PhD,
профессор
Департамент социальной работы
Китайский университет Гонконга
20 апреля 2022 года.

/Печать Университета/

КЕЛЕСІ БЕТТІ ҚАРАҢЫЗ
СМОТРИТЕ НА ОБОРОТЕ

